

# أسباب بطلان التحقيق الإداري في المملكة العربية السعودية

(دراسة مقارنة)

## إعداد الطالبة

دارين يوسف الثقفي

## المستخلص

○ **مشكلة الدراسة:** تخلو أنظمة التأديب الإداري في النظام السعودي، من تنظيم واضح و محدد لإجراءات التحقيق الإداري، من هنا تكمن المشكلة في التساؤل عن أسباب بطلان التحقيق الإداري في المملكة العربية السعودية.

○ **الهدف:** وضع إطار محدد لأسباب بطلان التحقيق الإداري في النظام السعودي، بغرض المساهمة في إرساء مبدأ شرعية إجراء التحقيق الإداري، و إعداده كوسيلة ناجعة للوصول إلى إجراء صحيح ومخرجات سليمة خالية من أية عيوب تؤدي إلى بطلانها.

○ **المنهج:** اعتمدنا بشكل رئيس على المنهج التحليلي و المنهج المقارن، و ذلك من خلال تحليل نصوص الأنظمة و القوانين إلى جانب الأحكام القضائية المتعلقة بأسباب بطلان التحقيق الإداري في النظام السعودي و مقارنتها بما يقابلها في القانون المصري.

○ **خطة الدراسة:** قسمنا الدراسة إلى فصلين، تمحور الفصل الأول في أسباب بطلان التحقيق الإداري في مرحلته التمهيديّة، و تمحور الفصل الثاني في أسباب بطلان التحقيق الإداري في مرحلته الفعلية، و قُسمنا كلٌّ من الفصلين إلى أسباب متعلقة بالنظام العام، و أسباب متعلقة بمصلحة الخصوم.

### ○ أهم النتائج:

(١) أسباب بطلان التحقيق الإداري في المرحلة ما قبل التحقيق الإداري إما أن تتعلق بالنظام العام ، و تتمثل في عدم إجراء التحقيق الإداري، وبطلان إختصاص جهة التحقيق الإداري، أو أن تتعلق بمصلحة الخصوم(مصلحة الموظف المتهم)، و تتمثل في بطلان شكل الإحالة إلى التحقيق الإداري، و بطلان شكل التكليف بالحضور.

(٢) أسباب بطلان التحقيق الإداري في مرحلة التحقيق الإداري أما أن تتعلق بالنظام العام، و تتمثل في بطلان ضمانات التحقيق الإداري، وبطلان شكل محضر التحقيق الإداري، أو أن تتعلق بمصلحة الخصوم(مصلحة الموظف المتهم)، و تتمثل في بطلان وسائل التحقيق الإداري، وبطلان شكل التصرف في التحقيق الإداري.

### ○ أهم التوصيات:

(١) نوصي المنظم السعودي بضرورة الإسراع في إصدار نظام موحد للإجراءات التأديبية؛ إرساءً لمبدأ شرعية التحقيق الإداري.

(٢) نوصي المختصين بمكتب الشؤون الفنية بديوان المظالم بضرورة تفعيل المادة (٢١) من نظام ديوان المظالم، و التي تُعنى بنشر الأحكام القضائية المختصة بالفصل في دعاوى بطلان التحقيق الإداري، لتحديد موقف القضاء الإداري في مسألة أسباب بطلان التحقيق الإداري، مما يسهل عمل القضاة في تكيف واقعة البطلان، على نحو يؤدي إلى استقرار الأحكام.

# Invalidity of Administrative Investigation in Saudi Arabia

( A comparative study )

Researcher Name

**Dareen Yousef Althagafi**

## Abstract

- **The problem of the study:** The administrative discipline in the Saudi system does not have clear and specific procedures for administrative investigation; hence the problem lies in the question of the reasons for the invalidity of the administrative investigation in Saudi Arabia.
- **Objective:** To establish a specific framework for reasons of invalidity of the administrative investigation in the Saudi system, in order to contribute to establishing the principle of the legality of the administrative investigation, and preparing it as a successful mean to arrive at a correct procedure and sound outputs free of defects that are leading to nullification.
- **Methodology:** We relied mainly on the analytical approach and the comparative approach, in analyzing the texts of laws and regulations, as well as judicial rulings concerning the reasons for the invalidity of the administrative investigation in the Saudi system and comparing them with the corresponding in Egyptian law.
- **Study Plan:** We divided the study into two chapters. The first chapter focused on the reasons behind the nullification of the administrative investigation in its preliminary stage. The second chapter focused on the reasons for the nullity of the administrative investigation in its actual phase. We divided the two chapters into reasons related to public order and reasons related to the interest of the litigants.
- **Main results:**
  1. The reasons for the invalidity of the administrative investigation are represented in the preliminary stage related to the public order in the absence of administrative investigation and the nullity of the jurisdiction of the administrative investigation body. The reasons related to the interests of the litigants (The interest of the accused employee) are represented the invalidity of the form of referral to the administrative investigation and the invalidity of the form of summons.
  2. The reasons for the invalidity of the administrative investigation are represented in its actual phase relating to the public order are the invalidity of the administrative investigation guarantees, the nullity of the form of the administrative investigation, and the reasons related to the interest of the adversaries (the interest of the accused employee) in the invalidity of the means of administrative investigation, and the invalidity of the conduct of the administrative investigation.
- **The most important recommendations:**
  1. We recommend the Saudi regime to expedite the issuance of a unified system of disciplinary procedures, establishing the principle of legality of administrative investigation.
  2. We recommend that the Office of Technical Affairs in the Office of the Ombudsman should activate Article (21) of the Diwan of Grievances Law, which deals with the publication of the judicial decisions competent to adjudicate in cases of nullification of the administrative investigation to determine the position of the Administrative Court in the matter of reasons of

nullification of the administrative investigation invalidity. In a way that leads to the stability of the judgments.